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سید محمد خاتمی:
حادثه بندر شهید رجایی و آثار آن سهمگین است

حجت الاسلام و المسلمین سید محمد خاتمی رئیس جمهوری اسبق ایران در 
حاشــیه دیدار با مشــاوران خود ضمن ابزار همدردی با خانواده های بازماندگان 
فاجعه انفجار بندر شهید رجایی، ابراز امیدواری کرد مسؤولین با تدبیر و تعهد به 

ترمیم پیامدهای اقتصادی و سیاسی و اجتماعی این سانحه بپردازند.
به گزارش جماران، متن کامل این پیام بدین شرح است:

ملت عزیز ایران این روزها سوگوار و نگران سانحه انفجار مهیب و خسارت هایی 
در بندر شــهید رجائی اند. حادثه تلخی که منجــر به جان باختن عده زیادی از 
هم وطنان خدوم و شــهروندان گرامی و آســیب دیدن جسمی و روحی تعداد 
زیادتری شد و خسارت بسیار ســنگین به اقتصاد کشور و زندگی مردم شریف 
بندرعباس و استان هرمزگان و تمامی ایران وارد آورد. ضمن اظهار تأسف فراوان 
از این فاجعه، از خداوند منان برای جان باختگان آمرزش و شــادی روان و برای 
آسیب دیدگان بهبودی و شفای عاجل و برای بازماندگان حادثه و بستگان محترم 
صبر و اجر و سلامتی مسألت می کنم. حادثه و ابعاد و آثار آن به واقع سهمگین 
اســت. لطف خداوند و همبســتگی ملت و همت حکومــت و جلب اعتماد ملی 
چاره ساز این همه خسارت های مادی و معنوی است. انتظار می رود که مسئولان 
محترم همه تدبیر و تعهد خود را برای شــناخت زمینه ها و عوامل و اسباب آن 
) هرچه باشــد( و برخورد جدی با آنها بکار گیرند. امید است با مهار سنجیده و 
ترمیم به موقع پیامدهای اقتصادی و سیاســی و اجتماعی آن در عرصه ی عمل 
به ویژه در این مقطع حساس تنش زدایی و مذاکره برای دور کردن مخاطرات از 

ایران عزیز، کشور در آینده کمتر شاهد چنین فجایعی باشد. ان شاءالله
سید محمد خاتمی
۸ اردیبهشت ۱۴۰۴

حسن روحانی:
حادثه دردناک انفجار در بندر شهید رجایی 

دل همه ایرانیان را به درد آورد
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، رئیس جمهور ایران در دوره های یازدهم 
و دوازدهــم، در پیامی جان باختن عده ای از هموطنان در حادثه انفجار در بندر 

شهید رجایی را تسلیت گفت.
به گزارش جماران، متن پیام به این شرح است:

انا لله و انا الیه راجعون
حادثه دردناک انفجار در بندر شــهید رجایی که به جان باختن و مجروح شدن 

عده ای از هموطنان عزیز منجر شد، دل همه ایرانیان را به درد آورد.  
اینجانب ضمن عرض تسلیت و طلب رحمت واسعه الهی برای کلیه جان باختگان، 
ابراز همدردی با خانواده های آن ها و آرزوی شفای عاجل برای همه مجروحان و 
آســیب دیدگان این حادثه دلخراش، امیدوارم که علل و ابعاد و خسارت های این 

فاجعه به طور کامل برای مردم شریف ایران اعلام شود.
حسن روحانی
۱۴۰۴/۰2/۰۸ 

ویژه

تاکید آملی لاریجانی بر پیگیری حقوقی 
حادثه بندر شهید رجایی

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام خواستار اهتمام قوای سه گانه در پیگیری 
حقوقــی و اجرایی حادثه بندر رجایی شــد و گفت: مســئولان باید هرچه در 
توان دارند برای کاســتن آلام بازماندگان و مجروحان به کار گیرند. به گزارش 
ایلنــا، آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلســه درس خارج اصول فقه، با ابراز 
تأسف نسبت به حادثه تلخ بندر شهید رجایی در استان هرمزگان، این فاجعه 
را موجب داغدار شــدن ملت ایران دانســت. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با قدردانی از اقدامات نیروهای امدادی، بســیج، سپاه و ارتش در مدیریت 
بحران، بر لزوم مسئولیت پذیری نهادهای اجرایی و نظارتی تأکید کرد و گفت: 
این حادثه قابل اغماض نیســت. باید علل وقوع آن به دقت بررســی شده و با 
شناســایی تقصیرات احتمالی، از تکرار چنین فجایعی پیشگیری شود. آملی 
لاریجانی همچنین خواستار اهتمام قوای سه گانه در پیگیری حقوقی و اجرایی 
این موضوع شــد و افزود: مسئولان باید هر آنچه در توان دارند برای کاستن از 

آلام بازماندگان و مجروحان به کار گیرند.

مجمع تشخیص

مطهری:
با قاصران و مقصران حادثه بندر شهید رجایی 

برخورد شود
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: برای جلوگیری از تکرار حادثه بندر 

شهید رجایی، با قاصران و مقصران این حادثه برخورد شود.
علی مطهری در گفت وگو با ایسنا، درباره پیام رهبر انقلاب در خصوص پیگیری 
هرگونه سهل انگاری یا تعمّد در حادثه انفجار در بندر شهید رجایی، اظهار کرد: 
آنطور که در اخبار آمده، مهمترین عامل حادثه در بندر شــهید رجایی، شرکتی 
بــوده که کالای وارداتی را با عنــوان کالای معمولی و نه خطرناک گزارش داده 
است. این اولین تخلف بوده که متوجه شرکت واردکننده است. به هر حال حمل 
و نگهــداری کالاهای خطرناک ضوابط مخصوص خود را دارد. بازرســی گمرک 
نیز باید گزارش آن شــرکت را راستی آزمایی کند تا اگر گزارش مطابق واقعیت 
نبود، اقدامات لازم را انجام دهد. شاید در این زمینه هم کوتاهی شده است. وی 
ادامه داد: حتما در بروز این حادثه قصور و تقصیر وجود داشته که باید بررسی و 
پیگیری شود و با قاصران و مقصران برخورد قانونی شود تا در آینده شاهد تکرار 
چنین حوادثی نباشیم. ممکن است آن شرکت به خاطر منافع اقتصادی گزارش 
خلاف واقع داده است و دنبال سود شخصی بوده است. البته هنوز واقعیت روشن 
نیست و نمی توان قضاوت دقیقی داشت، ولی حتما باید بررسی و پیگیری انجام 
شود و با مقصران و قاصران برخورد شود تا دیگر از تکرار این حوادث جلوگیری 
شود. این فعال سیاسی با اشاره به اینکه نهادهای نظارتی مانند دیوان محاسبات 
یا ســازمان بازرســی کل کشــور در جلویگری از بروز این حوادث نقش زیادی 
ندارند، خاطرنشــان کرد: این نهادهای نظارتی وقتی به موضوعی ورود می کنند 
که گزارشی به آنها برسد. این نهادها نمی توانند به صورت مستقیم امور گمرک را 
بررسی کنند. در اینجا پیشگیری از بروز این حوادث اهمیت دارد و دولت، وزارت 

راه و گمرک مسئولیت دارند تا چنین وقایعی رخ ندهد.

رویداد

تحلیل ترامپ در چارچوب نظریه بازی ها

ادامه در صفحه 3
 به عنوان مثال، ایران تا حدی همکاری فنی با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
را تشــدید می کند تا امتیاز بگیرد، ولی هم زمان فشــار بر برنامه موشکی و 
منطقه ای را به عنوان کارت نگه می دارد. این بازی انتخاب استراتژیک شبیه 
چیزی بین »بازی مرحله ای« و »بازی مقاومت« اســت. ایران در هر مرحله 
می ســنجد که آیا بهتر اســت همکاری کند )تســهیل مذاکرات( یا در برابر 
خواسته ها مقاومت ورزد تا امتیازات بیشتری کسب کند. هر تصمیم ایران بر 
مذاکرات تاثیر می گذارد. برای مثال، موفقیت مذاکرات عمان و آمادگی ایران 
برای ادامه گفت وگو، »سیگنالی« به جامعه بین الملل است که ایران هم چنان 

در بازی می ماند.
- بازی همبستگی منطقه ای: فراتر از بازی مستقیم با آمریکا و اسرائیل، ایران 
در یک »بازی منطقه ای« نیز درگیر اســت. محور مقاومت )شــامل حزب الله 
لبنان، حماس فلســطین، انصارالله یمن و دیگــر گروه های هم پیمان( مانند 
ائتلاف یا بلوکی اســت که منافع آن در توازن قوا با اســرائیل و آمریکا نقش 
دارد. وجود این ائتلاف هزینه یک حمله تمام عیار به ایران را برای اســرائیل 
به شــدت افزایش می دهد. از منظر نظریه بازی ها، این یعنی ایران با متحدان 
خود یک بازی همبســتگی منطقه ای را دنبال می کنــد. هر بار که متحدان 
ایران در جبهه های منطقه واکنش یا اقدام می کنند )مثلًا حملات موشکی به 
اســرائیل(، به نفع ایران عمل می کند. با این حال، مدیریت این ائتلاف دشوار 
است. در شــرایط مذاکرات، ایران باید تصمیم بگیرد که حمایت از متحدان 
)مثلًا تشــدید حملات( را تا کجا ادامــه دهد و چه زمانی به عنوان امتیاز در 

مذاکرات کنار بگذارد.

یادداشت

انتقاد نماینده تهران از جریاناتی که 
پیگیر استیضاح هستند

یکی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی با انتقاد از 
جریانات ســوء اســتفاده گر از حادثه بندر شهید رجایی 
اظهار کرد: قبل از اینکه به دنبال استیضاح و سوال و غیره 
باشیم، باید یک بار پیام تســلیت رهبر عزیز انقلاب را با 

دقت بخوانیم و تأمل کنیم.
به گزارش ایسنا، عبدالحسین روح الامینی نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اســلامی در جلسه روزگذشته 
)سه شنبه( صحن مجلس در تذکری با اشاره به فرارسیدن 
روز ولادت حضرت معصومه )س( اظهار کرد: این روز را به 
تمام دختران ایران تبریک عرض می کنم؛ حتی آنهایی که 
ممکن اســت اختلاف سلیقه ای در رفتار و یا پوشش آنها 
داشته باشیم؛ اما به گفته شهید حاج قاسم همه دختران 

ما هستند.
وی گفت: در آســتانه روز کارگر، حادثه تلخ بندر شهید 
رجایی را به همه اقشار کارگری و به خصوص خانواده های 
داغدار تســلیت عــرض می کنم. تنها تســلی این حادثه 
نمایــش حضور ایران همدل بــرای کمک بود؛ صف های 
طولانــی اهدای خون مردم و حضور به موقع مســئولین 
عالی رتبه در محل حادثه نشــان داد که همبســتگی و 

انسجام مردم ایران فراتر از نقشه های بدخواهان است.
این نماینده مجلس همچنین اظهار کرد: همانطور که از 
مردم بابت همراهی با این حادثه تشــکر کردم، از برخی 
جریانــات سیاســت زده و چهره هایی که به دنبال ســوء 
اســتفاده از احساســات مردم در این حادثه هستند نیز 
انتقاد می کنم؛ قبل از اینکه به دنبال استیضاح و سوال و 
غیره باشــیم یک بار پیام تسلیت رهبر عزیز انقلاب را با 
دقت بخوانید و تأمل کنید، اگر کسی تجربه اجرایی داشته 
باشــد یا حداقل یک بار به بندر شهید رجایی رفته باشد، 
حتماً مواضــع متفاوتی خواهد گرفت. روز گذشــته ۲۶ 
فروند کشــتی در بندر پهلوگیری کرده و در حال تخلیه 
بار هســتند بنابراین از اقدام فوری در عادی ســازی روند 

تجارت تشکر می کنم.

فلاحی:
آقایان، هیات رئیسه

را ملک طلق خود می دانند
سارا فلاحی عضو فراکسیون زنان مجلس و نماینده ایلام 
در مجلس شــورای اسلامی گفت: دوستان در فراکسیون 
احساس می کنند که این مجلس، مثل مجلس قبلی واقعاً 
در حوزه انتخاب خانم ها به عنوان عضو هیئت رئیسه، زن 
ســتیزانه عمل می کند و به حضور زنــان در این جایگاه 

اعتقادی ندارد.
سارا فلاحی عضو فراکسیون زنان مجلس و نماینده ایلام 
در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه »نقدی که به 
آقایان نماینده وارد اســت این است که با حضور خانم ها 
در هیئت رئیســه موافقت ندارند«، اظهــار کرد: چه در 
دوره قبلــی مجلس و چه در دوره فعلــی آقایان، هیئت 
رئیســه را ملک طِلق خود می داننــد و فکر می کنند که 
فقط خودشان باید در هیئت رئیسه حضور داشته باشند؛ 
بنابراین همیشه بهانه می کنند که خانم ها یک نفر کاندیدا 

معرفی کنند که ما به او رای دهیم.
این نماینده مجلس همچنین با انتقاد از تحرکات برخی از 
نمایندگان درباره انتخابات خردادماه هیات رئیسه گفت: 
در مجلس لابی هایی در حال انجام است و تحرکات دیده 
می شــود که اصلًا مورد پسند ما نیست. خیلی از دوستان 
در حال انجام رفتارهای بدی هســتند و شــروع کردند 
به مهمانی دادن، انجام لابی هــای مختلف و هدیه دادن 

هستند.
فلاحی درباره فضای فراکسیون زنان مجلس در خصوص 
انتخابات پیش رو اظهار کرد: هنوز فراکســیون جلسه ای 
در این باره نداشته است و شاید در یک ناامیدی هستند؛ 
دوستان در فراکسیون احساس می کنند که این مجلس، 
مثل مجلس قبلی واقعاً در حوزه انتخاب خانم ها به عنوان 
عضو هیئت رئیسه، زن ستیزانه عمل می کند؛ حداقل اگر 
ما زنان به هیئت رئیسه راه یافتیم تپق نمی زنیم و بلدیم 

که بدون متن، موضوعی را مطرح کنیم.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
شاید انفجار بندر شهید رجایی

کار ریزپرنده ها باشد
محمدمهدی شــهریاری، عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس گفت: یک از سناریو های اصلی 
در انفجار بندر شــهید رجایی باید این باشد که این اتفاق 
تلخ به واسطه خرابکاری مثل ریزپرنده یا عامل نفوذی رخ 
داده اســت. به هر حال طرح این موضوع در کمیســیون 
امنیت ملی مجلس جدی است و باید به آن پرداخته شود.
محمدمهدی شــهریاری، عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس به »رویــداد۲۴« گفت: انفجار 
بندر شــهید رجایی بندرعباس یک حادثــه تلخ بود که 
جا دارد در همین ابتــدای امر به مردم ایران و مخصوصاً 
خانــواده عزیزان از دســت رفته، تســلیت بگویم. تا این 
لحظه هنوز ابعاد این اتفاق ناگوار مشــخص نشــده است 
و تا روشــن نشــدن موضوع، اظهارنظر کردن خیلی کار 

شایسته ای نیست.
وی افــزود: ایــن اتفاق می تواند به واســطه یک ســری 
موضوعات ســهوی یا ســهل انگاری های فنی باشد، ولی 
ذهن خیلی ها را هم به ســمت خرابکاری رفته است. این 
حادثه حتــی می تواند از طریــق ریزپرنده  ها وجود آمده 
باشد، هرچند که احتمال انفجار خرابکارانه و حتی حضور 
فرد یا افراد نفوذی هم مطرح است. ماینده بجنورد تصریح 
کرد: دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی حتماً به این اتفاق به 
عنوان یک توطئه هم نگاه می کنند و براساس این نظریه، 
تحقیقات را پیش می برند. باز هم باید تاکید کنم که واقعاً 
این اتفاق می تواند یک ســهل انگاری سهوی باشد، دقیقاً 
مثل آتش سوزی ساختمان پلاســکو که از یک مغازه در 
طبقات بالای آن شروع شد. متاسفانه ما اقدامات ایمنی را 
هیچ جا رعایت نمی کنیم و در هیچ کجا استاندارد های لازم 
را نمی بینیم و برای همین اســت که در هیچ جای جهان 

مثل ایران این حجم از آتش سوزی را شاهد نیستیم.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
اظهار داشــت: یک از سناریو های اصلی باید این باشد که 
این اتفاق تلخ به واسطه خرابکاری مثل ریزپرنده یا عامل 
نفوذی رخ داده اســت. به هر حــال طرح این موضوع در 
کمیســیون امنیت ملی مجلس جدی است و باید به آن 
پرداخته شــود، هرچند که تا روز گذشته که با استاندار 
هرمــزگان هم کــه صحبت کردیم، می گفــت همچنان 
اطلاعاتی روشــنی نداریم. وی افزود: من معتقدم پس از 
بررسی و روشن شدن موضوع، حتماً مردم باید در جریان 
آن قــرار بگیرند، زیــرا مواد آتش زا مثــل بندرعباس در 
دیگر نقاط کشــور هم وجود دارد و باید با اطلاع رسانی، 
حساســیت موضوع به سمع و نظر همه جامعه برسد. اگر 
این موضوع تشخیص داده شود که خرابکاری بوده است، 
همه مردم باید در جریان توصیه های امنیتی قرار بگیرند.

مجلس

دبیرکل حزب مردم سالاری گفت: حادثه 
بندرعباس هیچ  رجایی  بندر شــهید 
ندارد، حتی  تأثیری در روند گفتوگوها 
از رژیم صهیونیستی باشد  اگر ردپایی 
یقین دارم بدون اطلاع آمریکایی هاست 
و حتما سزای اعمالشان را خواهند دید.

مصطفــی کواکبیان، دبیــرکل حزب مردم 
ســالاری در گفت وگو با دیدار نیوز با اشاره 
به حادثه بندر شــهید رجایی گفت: بعضی 
از گمانه زنی هــا می خواهند ایــن حادثه را 
به رژیم صهیونیســتی نســبت دهند، واقعا 
اطلاعی نــدارم و نمی توانم ایــن موضوع را 
رد یا تأییــد کنم، اما اگر چنین ردپایی پیدا 
شــود، حتما بدون اطلاع آمریکایی هاست، 
چون آمریکایی ها بنا ندارند که فعلا ضربه ای 
به ایران بزنند، برعکس به دنبال گفت وگوی 

مستقیم با ایران هستند.
وی با اشــاره به اینکــه گفتوگوها تا به حال 
صورت  گرفته و شنبه آینده هم دور چهارم 

گفتوگوها انجام خواهد شد، تاکید کرد: من 
فکر می کنم این اتفاق هیچ تأثیری در روند 
گفتوگوها ندارد، حتی اگــر ردپایی از رژیم 
صهیونیستی باشــد یقین دارم بدون اطلاع 
آمریکایی ها است و حتما سزای اعمالشان را 
خواهند دید. در حال حاضر گفته می شــود 
نوعی مماشات یا سهل انگاری و بدون حساب 
کارکردن و امثال اینها باعث این اتفاق بوده 

است. 
کواکبیان افزود: برای جلوگیری از امثال این 
حوادث که ممکن اســت در جاهای مختلف 
رخ دهــد، باید یک آسیب شناســی جدی 
صورت گیرد و بررسی های کارشناسی داشته 

باشیم.
دبیر کل حزب مردم سالاری با تاکید بر اینکه 
معتقدم گره زدن حادثه بندر شهید رجایی به 
مذاکرات معنایی ندارد، گفت: مذاکرات مسیر 
خودش را دارد و من به این روند خوش بین 
هســتم؛ این مذاکرات مربوط به دولت آقای 
پزشکیان هم نیست و مربوط به نظام است. 
تیم مذاکره کننده قطعا در راستای منویاتی 
که رهبری نظام دنبال می کنند، در حرکت 

است. 
وی خاطر نشان کرد: در طول این مذاکرات 
ما به دنبال این هســتیم که هرچه سریع تر 
تحریم هــا علیــه ایران برداشــته شــود و 
آمریکایی ها هم می خواهند به یقین برسند 

که ما به دنبال بمب هسته ای نیستیم.
کواکبیان یادآور شد: ۲0 سال پیش رهبری 

فتوایی صادر کردند مبنی بر حرمت شرعی 
دستیابی به سلاح اتمی و حتی به کارگیری و 
تولید آن که براساس آن دیگر نگرانی وجود 

ندارد. 
وی با اشاره به اینکه برخی می گویند ممکن 
اســت بحث درصد غنی سازی اورانیوم پیش 
بیاید، ولی این مســئله اصلی نیست، گفت: 
مســئله اصلی برای ما رفع تحریم ها و برای 
آمریکایی هــا عدم دســتیابی مــا به بمب 

هسته ای است.
دبیر کل حزب مردم ســالاری با اشــاره به 
اینکه در مــورد تحریم ها باید تلاش کنیم و 
خوشــبختانه تیم مذاکره کننده به طور قوی 
وارد شده و بحث کارشناسی هم وجود دارد، 
گفت: تعدادی کارشــناس اقتصادی و فنی 
در دور چهــارم هم حضور خواهند داشــت، 
لذا ربط دادن حادثه بندر شــهید رجایی به 

مذاکرات اصلا درست نیست.
وی ضمن عرض تسلیت نســبت به حادثه 
بندر شهید رجایی، گفت: خداقوت می گوییم 
به تیم مذاکره که با قوت بیشــتری بحث را 
ادامه بدهند و انشاالله رضایت اکثریت مردم 
ایران را کســب کنند تا ما در آینده بتوانیم 
با پشــتیبانی ملت و حضور همیشگی شان 
در صحنه های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 

امیدواری های بیشتری را رقم بزنیم.
کواکبیــان در پایان تاکید کــرد: امیدوارم 
که شــاهد نتایج بســیار مثبتی از مذاکرات 
دور چهــارم که قرار اســت هفته بعد انجام 
شود باشــیم و مبنایی باشد که روابط ایران 
و آمریکا به شکل درســت پیش رود، حتی 
گفته شده که ما از سرمایه گذاری آمریکا در 
ایران هم بر مبنــای چارچوب حفظ عزت، 
حکمت و مصلحت استقبال می کنیم و روابط 
خوبــی را می توانیم با آمریکایی ها داشــته 
 باشیم؛ مذاکرات مستقیم با آنها هیچ منعی 

نداشته باشد.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با 
بیان اینکه برخی از اعضا در جلسه قبلی 
ابهامات و اشــکالاتی در مورد پیوستن 
که  داشتند  پالرمو  کنوانسیون  به  ایران 
زیادی  حدود  تا  کارشناسان  توضیحات 
نگرانی های اعضــا را مرتفع کرد، اظهار 
داشت: پیش بینی من این است که این 

لایحه در مجمع تصویب خواهد شد.
حجت الاســلام مجید انصــاری عضو مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظــام در گفت وگو با 
ایلنــا، در مــورد فضای عمومــی مجمع در 
مورد دو کنوانســیون پالرمــو و CFT گفت: 
بــا توجه به مباحث کارشناســی مفصلی که 
در کمیســیون های تخصصــی مجمع انجام 
شــده اســت، فضای مجمع را برای تصویب 
این لایحه مثبت ارزیابــی می کنم. وی ادامه 
داد: برخی از اعضا در جلســه قبلی ابهامات و 
اشکالاتی داشتند که توضیحات کارشناسان 
تا حــدود زیادی نگرانی هــای اعضا را مرتفع 
کرد، پیش بینی من این اســت که این لایحه 

در مجمع تصویب خواهد شد. معاون حقوقی 
رئیس جمهــور در مورد روند بررســی این دو 
لایحــه در مجمع تشــخیص، توضیــح داد: 
لایحه پالرمــو و CFT در مجلس به تصویب 
رســیده بود و به دلیل اختلاف نظر مجلس و 
شــورای نگهبان این دو لایحه به مجمع ارائه 
شد، با توجه به مسکوت ماندن این دو لایحه 
در مجمع، بــا روی کار آمدم دولت چهاردهم 
رئیس جمهور در نامه ای به مقام معظم رهبری 
خواستار بررسی این دو لایحه در مجمع شدند 
که رهبری هم موافقت کردند. وی تصریح کرد: 
دولت به شــدت معتقد است برای روان سازی 
مراودات بین المللی، سرمایه گذاری ها و کسب 
و کارها و در راســتای تسهیل امور مردم، نیاز 
جدی به تصویب ایــن دو لایحه وجود دارد. 
 FATF انصاری گفت: این دو لایحه جدای از
مهم است و عدم پیوستن به این دو کنوانسیون 
مشکلاتی برای مراودات اقتصادی با کشورهای 
مختلف حتی کشــورهای همسایه و دوست 
ایجاد کرده است. معاون حقوقی رئیس جمهور 

با بیان اینکه در ســفرهای خارجی تیم های 
اقتصادی بخش دولتــی و خصوصی یکی از 
توصیه های موکد کشورهای دوست و همسایه 
این است که زودتر به این معاهدات بپیودندید 
تا مشــکلات مراودات و قراردادهای اقتصادی 
حل شــود، گفت: بیش از ۱۹0 کشور به این 
کنوانســیون پیوســته اند که در میان این ها 
بسیاری از کشورهای دوست و همسایه ایران 
وجود دارند که ایران با آن ها ارتباطات دوجانبه 
و چندجانبه دارد. حجت الاســلام انصاری با 
تاکید بر اینکه کنوانســیون پالرمو مربوط به 

مبارزه با جرایم سازمان یافته است و جمهوری 
اسلامی از فعالان مبارزه با این نوع جرائم مثل 
قاچاق مواد مخدر، قاچاق انسان، قاچاق اسلحه 
اســت و حتی قربانی برخی از این اقدامات از 
سوی باندهای تبهکار بین المللی است، اظهار 
داشــت: سزاوار نیســت جمهوری اسلامی با 
نپیوســتن به این کنوانســیون ها خود را در 
معــرض این اتهام قرار دهد که ایران اساســا 
نمی خواهد با سازمان های بین المللی در این 
زمینه همکاری کند این برچســب، برچسب 
زیبنده ای برای جمهوری اسلامی ایران نیست.

دبیرکل حزب مردم سالاري در گفت وگو با دیدار نیوز:

فاجعه تلخ اسكله شهيد رجايي تأثيري بر مذاكرات ندارد

انصاری: 

مجمع تشخیص پالرمو را تصویب خواهد کرد

عرب سرخی مطرح کرد

موفقیت در مذاکرات منوط بر اصلاح سیاست داخلی
مهدی مطهرنیا:

نتانیاهو ضلع سوم بازی ایران و آمریکا است

فیض الله عرب سرخی، فعال سیاسی اصلاح طلب،در گفتگویی با تحلیل تحولات 
منطقه ای پس از جنــگ غزه تأکید کرد که مذاکرات ایــران و آمریکا در یک 
بستر جهانی جدید آغاز شــده و حکومت ناگزیر است برای موفقیت مذاکرات، 
سیاست های داخلی خود را اصلاح کند. او تأکید کرد که بدون تغییرات واقعی در 

داخل کشور، حتی بهترین توافق ها نیز ناپایدار خواهند بود.
بنابر روایت عصرایران، فیض الله عرب ســرخی فعال اصلاح طلب با اشاره به تحولات منطقه 
پس از ۷ اکتبر گفت: شرایط منطقه دستخوش تغییرات بنیادینی شده و دیگر نمی توان با 

نگاه گذشته به تحولات امروز پرداخت. 
عرب ســرخی ادامه داد: برخلاف تلاش های اســرائیل برای تقلیل مسئله فلسطین به یک 
موضوع داخلی، امروز این بحران دوباره به موضوعی جهانی بدل شده است. او گفت: نه تنها 
ســازمان ملل و اتحادیه اروپا، بلکه حتی کشورهای عربی که آماده امضای پیمان ابراهیم 

بودند نیز دیگر نمی توانند نسبت به مسئله فلسطین بی تفاوت بمانند.
او تأکید کرد: در این شــرایط جدید، وضعیت لبنان نیز دگرگون شده، حزب الله در برخی 
حوزه ها تضعیف شده و لبنان دیگر در موقعیت سابق خود قرار ندارد. عرب سرخی افزود: در 
سوریه نیز تغییرات اساسی رخ داده و جهت گیری های سیاسی آن کشور دیگر مانند گذشته 

همسو با ایران نیست و حضور ایران در آنجا به شکل سابق ادامه ندارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به تغییر سیاست های آمریکا پس از روی کار آمدن 
ترامپ گفت: سیاست های منطقه ای و جهانی آمریکا دچار تغییر شده و مذاکرات فعلی ایران 
و آمریکا باید در این چارچوب جدید فهمیده شــود. مذاکرات آغاز شده تنها یکی از وجوه 
تغییرات جدید است و بدون شناخت کامل تحولات منطقه، تحلیل درستی از این مذاکرات 
نخواهیم داشــت. او افزود: جمهوری اسلامی تلاش کرده روابط خود را با کشورهای عربی 
مثل عربستان و مصر بهبود ببخشد و مذاکرات مؤثرتری در پیش بگیرد، اما همزمان روابط 

با ترکیه به دلیل مسائل تازه و پرونده سوریه پیچیده تر شده است.
عرب ســرخی هشــدار داد: نگاه به تحولات امروز با عینک گذشته، خطای فاحشی است. 
هرچند تعیین دستور کار مذاکرات مسقط اقدام مهمی بوده، اما به هیچ وجه برای برون رفت 

از وضعیت فعلی کافی نیست.

مهدی مطهرنیا می گوید: نتانیاهو یا با چراغ سبز آمریکا مسیر تشدید فشار ها را 
انتخاب کرده یا در صدد تثبیت مواضع خود به طور مستقل است. هر دو سناریو 
نشــان دهنده احتمال بالای اقدامات میدانی و امنیتی جدید در منطقه است؛ 
تحرکاتی که می تواند معادله دیپلماســی را دچار اختــلال کرده و بر مذاکرات 

اثرگذار باشد.
مهدی مطهرنیا، فعال سیاســی در گفت و گو با رویداد ۲۴ درباره تهدیدات اخیر نتانیاهو به 
نابودی کامل برنامه هسته ای ایران گفت: »در توصیف جنگ های سایه وار موضوع جنگ های 
نامتعادل، معلق، مینیاتوری و پنهان را مطرح کردم. آنچه امروز در صحنه دیده می شــود، 
جنگ پنهانی اســت که از قبل ریل گذاری شده است. ماجرای پیجر ها در لبنان، بمب های 
رها شده، مین گذاری های زمانی و نفوذ آدم های تربیت یافته در مناصب کلیدی برای ایجاد 
تأثیرات تدریجی در ساختار تصمیم گیری حریف از جمله کار هایی است که در قالب جنگ 

پنهان انجام می شود«.
وی افزود: »نتانیاهو و ترامپ ارتباط تنگاتنگی از قدیم با هم دارند، همین ارتباط تنگاتنگ 
بین تلاویو و واشنگتن وجود دارد. لابی یهودیت در آمریکا، قوی ترین لابی است، در سطح 
بین المللــی حتی در کاخ کرملیــن نیز نفوذ دارد. امروز دو گزینــه درباره موضع نتانیاهو 
درباره نابودی کامل برنامه هســته ای ایران مطرح می شــود. برخی معتقدند این اظهارات 
در هماهنگی با ترامپ بیان شدند تا به ایران برای توافق فشار بیاورند؛ عده ای دیگر نیز بر 
این باورند که نتانیاهو از روند مذاکرات ناراضی است و می خواهد به شکلی مستقل بر روند 
مذاکــرات تأثیر بگذارد. معتقدم اینکه از ابهام بیرون بیاییم و گزینه اول یا دوم را بپذیریم 

کار ساده ای نیست«.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه »جنگ پنهان ابهام راهبردی به وجود می آورد« یادآور شد: 
»عملیات پیوسته و ناپیدا انجام می شود و وقایعی منفرد رخ می دهد. در ظاهر همه مستقل 
از هم هســتند، اما در واقع همه در قالب اجرای یک استراتژی بلندمدت تعریف می شوند. 
مخفی سازی نشانه ها و شواهد تا سطحی است که تشخیص آن برای حریف غیر ممکن یا 
گمراه کننده می شود. الان در موضوع انفجار بندرعباس حرف های مختلفی زده می شود، اما 

همواره این تردید مطرح است که آیا کار اسرائیل بود یا نبود«.

وزیر اســبق کار و رفــاه اجتماعی و 
دبیرکل حزب اســلامی کار در جلسه 
من  گفت:  حزب  این  مرکزی  شــورای 
فکر می کنم که مهمترین ناترازی که در 
کشور ما وجود دارد، ناترازی عقل است. 
در حقیقــت ما از کمبود عقل و تدبیر و 
سیاست درست در اداره امور بیشتر از 
هر ناترازی دیگــری رنج می بریم. مَثَل 
معروفی اســت که« وقتی عقل نباشد، 
جان در عذاب اســت«. ما در حقیقت 
عذاب و ناراحتی هایی که تحمل می کنیم 
ناشی از عدم تکیه بر عقل و تدبیر است.
به گزارش ایلنا، حسین کمالی وزیر اسبق کار 
و امور اجتماعی و دبیرکل حزب اسلامی کار 

در جلسه شــورای مرکزی این حزب با ابراز 
تاثر شــدید از حادثه بندر شــهید رجایی و 
جان باختن تعدادی از هموطنان، کارمندان و 
کارگران کشور گفت: متاسفانه طی سال های 
اخیر جان انســان ها برای برخی از مسئولان 
ارزش چندانی ندارد. حوادث متعدد و پی در 
پی موجب از بین رفتن ســرمایه های عظیم 
انسانی کشور شده است لیکن فقط در برخی 
موارد جان باختگان را شهید خدمت محسوب 
می کنیم. گویی بقیه انسان هایی که در سایه 
ســهل انگاری، بی توجهی کارفرمایان دولتی، 
عمومی و خصوصی، کمبود امکانات، نادیده 
گرفتن اصول اساســی ایمنی و بهداشت کار، 
جان شریفشان را از کف داده اند هموطن ما 

نبوده اند. باید تاسف شدید خود را از این نوع 
تبعیضات آزاردهنده و بی سامانی دستگاه های 

اجرایی و نظارتی اعلام کنیم.
وی در ادامــه با گرامیداشــت روز کارگر به 
شرایط سخت معیشتی،بهداشتی و آموزشی 
جامعه کارگری اشــاره کرد و افزود: قرار نبود 
با این همه منابع و امتیازات طبیعی و انسانی 
امروز شاهد وضعیت اسفبار و سخت معیشتی 
و درمانی جامعه کارگری باشیم.امروز برخی 
از کارگران شریف کشــورمان توانایی تامین 
مایحتاج زندگی خود را ندارند.افزایش میزان 
دستمزد نه تنها با تورم سازگاری ندارد بلکه 
در همان ماه اول ســال با افزایش قیمت کالا 
و خدمات وضعیت معیشــتی نسبت به سال 

ماقبل ســخت تر می شــود. وی در رابطه با 
بحث انتخابات و دلایل حمایت حزب اسلامی 
کار از نامزدی پزشکیان افزود: حزب اسلامی 
کار بطــور جــدی از آقای دکتر پزشــکیان 

حمایت کرد. 
دلیل حمایت ما هم این بود که فکر می کردیم 
ایشــان از لحاظ فکــری به مــا و مجموعه 
دوســتان ما نزدیکترند و از طبقات ضعیف و 
کم برخوردار جامعــه حمایت خواهند کرد. 
با توجــه به اینکه ایشــان در موارد مختلف 
به نهج  البلاغه و خط مشــی  حضرت علی )ع( 
اســتناد می کردند؛ همین موضــوع انگیزه 
دوچندانی داد تا در حمایت از ایشــان تمام 
توان تشکیلاتی خودمان را پای کار بیاوریم. 

دبیرکل حزب اسلامی کار:

مهم ترین ناترازی ایران، ناترازی عقل است


